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بدون دریافت تاییدیه نهایی سازمان های روزهای گذشته قیمت بلیت هواپیما را گروه گردشگری-  ایرلاین ها در 
مسئول افزایش داده و معتقدند این کار 
در راستای آزادسازی نرخ بلیت در قانون 

پنجم توسعه صورت گرفته؛  اما رئیس 
ســازمان هواپیمایی با وجود اینکه یک 

ماه پیش گفته بود افزایش قیمت بلیت 
هواپیما در دســتور کار است، می گوید 

شــرکت ها باید صبر کنند تا زمانی که 
افزایش قیمت به تصویب ســتاد تنظیم 

بازار برسد.
با وجود این پس از اظهار نظرهای 
متعدد از سوی ســازمان هواپیمایی و 
انجمن شرکت های هواپیمایی، معاون 
دادستان تهران گفت افزایش قیمتی که 
از طریق انجمن شرکت های هواپیمایی 
به شرکت های هواپیمایی ابلاغ شد مورد 
تأیید ستاد تنظیم بازار نیست و این اضافه 
دریافتی حتما باید به مردم و به مسافرین 

برگردانده شود.
شرکت های هواپیمایی نرخ ها را به 

قبل از افزایش قیمت برگرداندند
در این راســتا مقصود اســعدی 
ســامانی -دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی- با بیان اینکه دســتور نرخ 
دادستانی این بود که نرخ ها به نرخ قبلی 

برگردد، گفت: شرکت های هواپیمایی 
طبق دســتور دادستان، نرخ ها را به قبل 

از افزایش قیمت برگرداندند.
وی خاطرنشــان کرد: ما چند ماه 
اســت که منتظر ابلاغ ستاد تنظیم بازار 
هســتیم و هنوز خبری نشده است؛ با 
وجود این در حال حاضر ایرلاین ها در 
شرایط سختی قرار دارند و اگر قیمت ها 
تغییــر نکند، ایمنــی پروازها را تحت 
تاثیر قــرار می دهد، ضمن اینکه باعث 
زمین گیری بیشــتر هواپیماهای کشور 

خواهد شد.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
در پاســخ بــه اینکه نحوه بازگشــت 
هزینه ها به مردم به چه صورت خواهد 
بود، گفت: شــرکت ها باید با مسافران 
 هماهنگی کرده و هزینه های اضافی را 

برگردانند.

گروه گردشــگری-  تغییر نام 
صنــدوق احیــا به صندوق توســعه 
گردشگری در لایحه پیشنهادی بودجه 
۱۴۰۲ که به تازگی کلیات آن به تصویب 
رســیده، مورد ابهام کارشناسان حوزه 

قانون گذاری قرار گرفته است.
طی روزهای اخیر موضوع تشکیل 
صنــدوق حمایت از توســعه صنعت 
گردشگری توسط معاون وزارت میراث 
فرهنگی مطرح شده و بخش خصوصی 
نیز از آن اســتقبال کرده است. در واقع 
بخش خصوصی خواهان تشکیل چنین 
صندوقی بود تا بتواند در مواقع بحرانی 

به آن تکیه کند.
علی اصغر شالبافیان در سفرش به 
آستارا تشکیل این صندوق را در نتیجه 
پیگیری هــای وزیر میــراث فرهنگی 
دانست و گفت: با حمایتی که دولت در 
قالب لایحه بودجه ۱۴۰۲ برای حمایت 
از ســرمایه گذاران گردشگری داشت، 
پیشنهاد تشــکیل صندوق حمایت از 
توســعه صنعت گردشگری مصوب 
شــد. امیدواریم با تدوین اساسنامه این 
صندوق و شــکل گیری آن بتوانیم به 
نحــو موثرتری به تشــویق و حمایت 
از ســرمایه گذاران حوزه گردشگری 

بپردازیم.
نکته حائز اهمیت آن است که این 
وزارتخانــه مانند وزارتخانه های دیگر 
تنها می تواند یک صندوق داشته باشد. 
وزارت میراث فرهنگی صنایع دستی و 
گردشگری نیز صندوقی به نام صندوق 
احیــا، بهره برداری و حمایت از صنایع 
دستی و فرش دستباف را در زیرمجموعه 

خود دارد بنابراین نمی تواند صندوقی 
جداگانه داشته باشد. پس چطور معاون 
گردشگری )که خود بر قوانین مشرف 
است( پیشنهاد تشکیل چنین صندوقی 

را داده است؟
موضوع از این جهت قابل بررسی 
اســت که: در بند »ک« تبصره ۹ لایحه 
پیشنهادی بودجه ۱۴۰۲ و احکامی که 
قابلیت دائمی شدن دارند آمده با هدف 
حمایت از اقتصاد گردشــگری صنایع 
دســتی و میراث فرهنگــی، صندوق 
توســعه صنایع دستی و فرش دستباف 
و احیا و بهــره برداری از بناها و امکان 
تاریخی فرهنگی به صندوق توســعه 
گردشگری تغییر نام می یابد. اصلاحات 
اساسنامه جدید بر پایه مأموریت محوله، 
توسط وزارت میراث فرهنگی به عنوان 
مسئول و سازمان برنامه و بودجه کشور 
در مدت سه ماه پس از لازم الاجرا شدن 
ایــن قانون تهیه و بــه تصویب هیأت 
وزیران می رســد.اما ایــن بند از لایحه 
بودجه چند ایــراد دارد که نمایندگان 
مجلس به آن پرداخته انــد و اخیراً نیز 
آن را با معاون صنایع دســتی کشــور 
مطرح کرده اند بخشــی از این ایرادات 
بدین شرح اســت:فرض ایده آل برای 
تشکیل چنین صندوقی آن است که هر 
سه معاونت وزارت میراث فرهنگی در 
این صندوق بتوانند عملکرد بهتری را در 

حوزه مأموریتی خود ارائه کنند.
اکنــون معاونت صنایــع دتی به 
واســطه حمایت از صنایع دســتی و 
فرش دســتبافت در زمره فعالیت های 
صنــدوق احیا دخیل اســت. معاونت 

میــراث فرهنگی نیز به لحاظ مرمت و 
واگذاری بناهای تاریخی در اختیارش 

در این صندوق ذی نفع است.
معاونت گردشگری نیز می تواند 
به کمک آنها آمــده و با حرکت چرخ 
گردشگری، چرخ های میراث و صنایع 
دســتی را نیز به حرکت وادارد. جدا از 
اینکه واقعاً چقدر حوزه میراث فرهنگی 
در صندوق احیا موفق بوده و توانســته 
بناهایی را نجــات دهد باید گفت این 
صندوق نتوانسته در حوزه صنایع دستی 
ورود پیدا کند چه برسد به گردشگری.

نکته دیگر آنکه اگرچه در نام طولانی 
صندوق احیا اسمی از گردشگری آورده 
نشده ولی این صندوق برای فعالیت در 
حوزه گردشگری وظایفی دارد. چون 
در اساسنامه مصوب آن تشریح شده که 
صندوق باید بتواند پشتیبانی و حمایت 
از گسترش بازارهای داخلی و خارجی 
صنایع دســتی و گردشــگری و فرش 
دستباف از جمله برگزاری و مشارکت 
در نمایشگاه ها، جشنواره ها و تبلیغات 

را در دستور کار خود قرار دهد.
از ســوی دیگر یکی از وظایف و 
اختیارات هیأت مدیره صندوق، اتخاذ 
تصمیم در خصوص ایجاد مؤسسات و 
شرکت های وابسته جهت تحقق اهداف 
صندوق با رعایت قوانین مربوط است.

به ایــن معنا که صندوق می تواند 
شــرکتی در زیرمجموعه خود داشته 
باشــد تا بــه یکی از اهــداف خود که 
پرداختن به موضوع گردشگری است 

دست پیدا کند.
بنابراین به نظر می رســد لزومی 

بــرای طرح چنین موضوعی در لایحه 
پیشنهادی بودجه نبود چون در وظایف 
صندوق به موضوع گردشگری اشاره 
شده است حتی اگر این فعالیت بخواهد 
جدا از صندوق و ذیل یک شرکت باشد!
همچنین دلیــل دیگر برای ایجاد 
صندوق حمایت از گردشگری می تواند 
اختصاص وام به متقاضیان باشد. شاید 
به همین دلیل است که بخش خصوصی 
به ویژه هتلداران از آن استقبال کرده اند.

نکته اینجاســت که اکنون حتی 
صندوق هم نمی تواند چنین وامی بدهد 
چون هزینه های آن حتی اجاره هایی که 
از محل واگذاری بناها می گیرد کفاف 
مخارج صندوق را نمی دهد چه برسد به 
اینکه حامی صنایع دستی و گردشگری 
هم باشــد! با این حال ایراد نمایندگان 
مجلس به این طرح آن اســت که اصلًا 
جــای این بند یعنی تغییر نام صندوق، 
در لایحــه بودجه ۱۴۰۲ نبود. هر چند 
که چنین اقدامی شــاید بتواند منجر به 
دریافــت دو میلیارد بودجه برای تغییر 
اساســنامه و ماهیت آن تعلق گیرد اما 
بهتر بود این تغییر در جای دیگری و در 

زمان مناسب خود مطرح می شد.
توجیــه افرادی که ایــن بند را به 
بندهای بودجه اضافه کردند نیز همین 
بوده اســت و ماهیت ایــن موضوع را 
ماهیــت بودجه ای دیده انــد. در واقع 
آنها توجیه می کنند که چون در جداول 
بودجه، عــددی به صندوق تخصیص 
داده شــده، این موضــوع می تواند در 

بودجه نیز مطرح شود.
شــاید بهتر بود تغییر نام صندوق 

و تعییــن تکلیف برای آن در جای فنی 
خود مورد بررسی قرار می گرفت نه در 
لایحه بودجه ای که تنها یک سال قابلیت 

اجرا دارد
مورد دیگر این اســت که لایحه 
بودجه برای یک سال قابلیت اجرا دارد 
اما موضوع تغییــر نام صندوق احیا در 
تبصره ۹ و جایی عنوان شده که کل آن 
بخش مورد ســوال حقوقدانان است. 
چون در تبصره ۹ به احکامی اشاره شده 
که قابلیت دائمی شــدن دارند. چنین 
بخشی تا به حال در لوایح بودجه وجود 
نداشته است. به همین دلیل، اینکه تغییر 
نام صنــدوق بتواند جزو احکام دائمی 
باشــد یا نه مورد ابهام قــرار دارد. البته 
موضــوع احکامی کــه قابلیت دائمی 
شدن دارند، دارای مدافعان و مخالفانی 
است چون برخی از احکام پرتکرار نیاز 
دارند که به احکام دائمی تبدیل شوند. 
امــا اینکه آنها در قالب بودجه گنجانده 
شوند یا نه جای سوال است.سعید شفیعا 
کارشناس حوزه گردشگری و میراث 
فرهنگی درباره این موضوع به خبرنگار 
مهر گفت: لزوم تشکیل صندوقی برای 
حمایت از گردشگری کاملًا مشخص 
اســت. باید این اتفاق بیفتد و مشکلی 
ندارد اما اینکه چه الگویی داشــته باشد 
نیاز به کار کارشناســی عمیقی دارد و 
باید هر اتفاقی می افتد موجبات ارتباط 
دادن ایــن ســه حوزه را بــا هم فراهم 
کند. در واقــع این صندوق باید بتواند 
به پویایی گردشــگری، احیا و مرمت 
میراث فرهنگی و بالندگی صنایع دستی 
بینجامد و با هویت مندتر شــدن حوزه 

میراث فرهنگی و صنایع دستی موجب 
توسعه و رونق گردشگری شود.

وی با بیان اینکه ایده اولیه شــکل 
گیری صندوق ایده خوبی بوده اســت 
گفت: اینکــه صندوقی برنامه ای برای 
حمایــت از مرمت و احیــای میراث 
فرهنگی داشــته باشد و چنین جایگاه 
حاکمیتی بگیرد خوب اســت اما اینکه 
این ایده چطور توسعه پیدا کند و مورد 

استفاده قرار گیرد مسئله است.
شــفیعا معتقد است این صندوق 
چالش هایی درباره تعامل با شهرداری ها 
برای تأسیس زیرساختها دارد که بایستی 
برطرف شود. اگر می خواهیم کمکی به 
صندوق کنیم بایــد چالش های آن را 
برطــرف کرد نه اینکه صرفاً به عناوین 
آن اضافه کنیم. اکنون باید دید آیا تغییر 
عنوان این صندوق در ردیف مصوبات 
مجلــس قــرار می گیرد یــا اینکه این 
موضوع از دستور کار خارج می شود تا 
در جای مناسب تری به صورت کامل به 
آن پرداخته شود. ضمن اینکه این نکته 
باید در نظر گرفته شود اگر هر تغییری در 
صندوق ایجاد شود نباید ماهیت آن به 
صندوق عمومی غیر دولتی تبدیل شود.
چون طبــق قوانین، بحث اموالی 
مطرح می شــود که باید بیــش از ۵۰ 
درصد آن برای بخش خصوصی باشد 
و ایــن صندوق با دارایی و امکاناتی که 
در اختیار دارد دچار چالش های بیشتری 
خواهد شد حتی ممکن است به حیاط 
خلوت فعالیت های دیگری تبدیل شود. 
البته که دیوان محاسبات در این موضوع 

حساسیت بیشتری دارد.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:

نرخ بلیت  هواپیما به قبل از 
افزایش قیمت برگشت

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در پاسخ به اینکه نحوه بازگشت هزینه ها به مردم به چه صورت 
خواهد بود، گفت: شرکت ها باید با مسافران هماهنگی کرده و هزینه های اضافی را برگردانند.
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دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت شرکت های هواپیمایی طبق دستور دادستان، نرخ ها را به قبل از افزایش قیمت 
برگرداندند؛ با وجود این در حال حاضر ایرلاین ها در شرایط سختی قرار دارند و اگر قیمت ها تغییر نکند، ایمنی پروازها را تحت 

تاثیر قرار می دهد.

تخصص لازمه اکوتوریسم است

راز پسر طلایی ۲۳۰۰ ساله با اسکن دیجیتال فاش شد
گروه گردشــگری-  محققان 
یک تیــم باستان شناســی با کمک 
اســکن دیجیتال، جزئیات بیشتری 
را درباره یک پســر نوجوان مومیایی 
شــده متعلــق به ۲۳۰۰ ســال پیش 
فاش کردند. این کشــفیات می تواند 
داده های بهتری درباره مصر باســتان 

در اختیار مصرشناسان قرار دهد.
یک تیم از دانشمندان به رهبری 
»سحر سلیم« اســتاد رادیولوژی در 
دانشــکده پزشکی دانشگاه قاهره به 
این نتیجه رســیده است که این پسر 
و خانواده او ثروتمند بوده و جایگاه 
اجتماعی بالایی داشته اند؛ زیرا بدن او 
با ۴۹ سنگ طلسم ارزشمند، آراسته 
شده بود. سلیم گفت: بسیاری از این 
آرایه هــا طلایی بودند و برخی دیگر 
از سنگ های ارزشمند، خاک رس یا 

سفال ساخته شده بودند.
این تیم تحقیقاتی مومیایی مورد 
اشــاره را »پســر طلایی« نامگذاری 
کردند. این مومیایی در ســال ۱۹۱۶ 
میلادی در گورستانی قدیمی کشف 
شــد که از ۳۳۲ تا ۳۰ ســال پیش از 
میلاد منطقه »ناگ الحسی« در جنوب 
مصر مورد اســتفاده بوده است. این 

مومیایــی تاکنون بدون بررســی در 
زیرزمین موزه قاهره نگهداری شده 

بود.
طلســم های آرایه ای شامل یک 
قلــب طلایی در زیر گلو و یک زبان 
طلایی در دهانش بوده است. به گفته 
ســلیم، این تیم تحقیقاتی از »سی تی 

اسکن« اســتفاده کرد تا بتواند داخل 
مومیایی هــا را بدون شــکافتن آن 

بررسی کند. 
این تحقیق برآورد کرده اســت 
که این پســر بر اساس درجه جوش 
استخوانی در اسکلت و فقدان دندان 
عقل در دهانش، حدود ۱۴ تا ۱۵ سال 

سن داشته است.
به گفته کارشناســان، این مساله 
در بین مومیایی ها نســبتا نادر است 
و حاکــی اســت که ایــن نوجوان 
ممکن اســت مصری نبوده باشد و 
شــاید غیرمصری ها هم مومیایی می 
شدند. پروفسور »ســلیمه اکرم « در 
این خصوص گفت: این مساله حاکی 
است که خارجی ها هم ممکن است 
روش های تدفین مصری را برگرفته 
باشند و می دانیم که پارسی ها هم این 

کار را می کردند.
اسکن ها نشان داده که این پسر 
صندل به پا داشــته است که شاید به 
ایــن خاطر بوده که طبــق اعتقادات 
موجــود آن زمان، او بتواند از تابوت 
با پای خود خارج شــود. بر اســاس 
»کتاب مردگان« مصری، افراد متوفی 
باید صندل های سفید به پا می کردند 

تا پرهیزکار باشند.
ســلیمه اکرم می گوید: داشتن 
مطالعه ای با ایــن جزئیات جالب و 
خوب اســت و این بخشی از تقویت 
منابع داده برای مصرشناسان است تا 
بتوانند این مردم باستانی و باورهای 
دینی و فرهنگی آنان را بهتر بشناسند.

گروه گردشــگری- مدیرکل 
حفاظــت محیط زیســت اســتان 
اکوتوریســم را ســفر  اصفهــان، 
مســئولانه به مناطــق طبیعی خواند 
و گفت: پایه اساســی گردشــگری 
طبیعت، تخصص و داشــتن درک از 

طبیعت است. 
علیرضــا ایزدی در نشســت 
معاونــان طبیعــی و تنوع زیســتی 
محیط زیست سراســر کشور که در 
اصفهان برگزار شــد با بیــان اینکه 
اکوتوریسم در بهترین و کوتاه ترین 
معنا، سفر مسئولانه به مناطق طبیعی 
است، اظهار داشــت: اکوتوریست 
)طبیعت گرد( موفق کســی است که 
ردپایــی از او در طبیعت برجا نماند 

درحالیکــه فاصله زیادی با این اصل 
داریم.

وی بــا بیــان اینکــه فرهنگ 
گردشــگری و طبیعت گردی را در 
مناطق چهارگانه نتوانســتیم ترویج 
دهیم، تصریح کرد: زمانی می توان در 
حوزه اکوتوریسم موفق بود که فصل 
مشــترک گردشــگران، ویزیتورها 
شــکل گیری  محلــی  جوامــع  و 

طبیعت گردی باشد.
مدیــرکل میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دستی استان 
اصفهان تصریح کرد: اکوتوریسم یا 
گردشگری طبیعت پایه هایی اساسی 
دارد که مهمترین آن داشتن تخصص 
اســت؛ گردشــگر برای مشاهده و 

درک طبیعت ســفر می کند. ایزدی 
با بیان اینکه اکوتوریســم باید شامل 
آموزش و درک متقابل باشــد، ابراز 
داشــت: برگزار کنندگان تورهای ما 
گروه هــای کوچــک و کم جمعیتی 
تشــکیل می دهد اما گاهی شــاهد 
هســتیم در تپه های ماسه ای فاجعه 

اتفاق می افتد. 
وی بــا بیــان اینکــه در حوزه 
اکوتوریســم باید برخوردهای منفی 
به حداقل برســد تا محیط زیست به 
محیط فرهنگــی و اجتماعی تبدیل 
شــود، گفــت: مناطــق چهارگانه 
می تواند محیطی برای رشد و توسعه 
اقتصادی باشــد اما تاکنون نتوانستیم 
وظیفــه حفاظتــی و حمایتی در این 

مناطق داشته باشیم.
مدیــرکل میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دستی استان 
اصفهان افزود: نــوع نگاه جزیره ای 
ما و شــما سبب شده که گردشگری 
یا گردشــگری طبیعــت بصورت 
شایسته شــکل نگیرد و چون درک 
متقابلی برای توســعه پایدار وجود 
ندارد شاهد هستیم که از جنگل های 
هیرکانی شــمال تا شاهرود و آستارا 
پدیــده نامیمــون و نامبارکی به نام 
سافاری بدون فرهنگسازی و بدون 
واقع بینی و در نظر گرفتن تخصص 
شــکل گرفته و چه لطمه های جبران 
ناپذیری به محیط زیست وارد کرده 

است. 

کشف شهر ۱۸۰۰ ساله در مصر
گروه گردشــگری- 
باستان شناسان مصری اعلام 
کردند که یک شهر مسکونی 
کامل دوره رومی را در شهر 

»اقصر« کشف کرده اند.
باستان شناسان مصری 
اعلام کردند که یک شــهر 
کامل یک هزار و ۸۰۰ ســاله 

متعلق به دوران رومی را در قلب شهر »اقصر« واقع در کشور مصر کشف کردند. 
به گفته »مصطفی وزیری«، دبیر شورای عالی آثار باستانی مصر، قدمت این شهر 
که اخیرا کشف شده است به قرن دوم و سوم میلادی بازمی گردد و قدیمی ترین 

و مهم ترین شهری است که تاکنون در کرانه شرقی »اقصر« کشف شده است.
»وزیری«   با انتشــار بیانیه ای اعلام کرد که چندین ســاختمان مسکونی به 
همراه دو برج کبوتر )بنایی که به عنوان محل نگهداری کبوتر اســتفاده می شد( 
و تعدادی کارگاه آهنگری در این شــهر کشف شــده است. محققان درون این 
کارگاه ها مجموعه ای از ظرف ها،   ابزارها و سکه های رومی از جنس برنز و مس 
کشف کردند. این اکتشاف از این نظر نادر محسوب می شود که بیشتر یافته های 
باستان شناسی اقصر در بخش غربی آن صورت می گیرد. در این بخش از اقصر »دره 
پادشاهان«   واقع شده است. در آوریل سال ۲۰۲۱،   مقام های مصری از کشف »شهر 
گمشده طلایی« سه هزار ساله در بخش غربی اقصر خبر دادند. باستان شناسان از 
آن شــهر به عنوان بزرگترین شهر باستانی یاد می کنند که تاکنون در مصر کشف 
شده است. مصر در سال های اخیر از چندین یافته باستان شناسی رونمایی کرده 
است. منتقدان معتقدند که در جریان این مجموعه اکتشافات،   جلب توجه رسانه ها 
به تحقیقات مفصل علمی ترجیح داده می شــود.اما این اکتشــافات نقش بسیار 
مؤثری را در احیای صنعت مهم گردشگری مصر داشته اند،   که سال ها تحت تاثیر 
ناآرامی های سیاسی قرار گرفته بود و با شیوع ویروس کرونا نیز آسیب دید. دولت 
مصر قصد دارد تا سال ۲۰۲۳ سالانه ۳۰ میلیون گردشگر را به مصر جذب کند، 
این درحالی است که پیش از همه گیری ویروس کرونا شمار سالانه گردشگران 
این کشور ۱۳ میلیون نفر بود. یکی از برنامه های دولت مصر برای جذب گردشگرِ 
بیشتر به این کشور،   افتتاح »موزه بزرگ مصر«   است که در نزدیکی اهرام جیزه 

ساخته شده و برنامه افتتاح آن بارها به تعویق افتاده است.
مصر که ۱۰۴ میلیون نفر جمعیت دارد، اکنون با بحران شدید اقتصادی دست 
و پنچه نرم می کند و صنعت گردشگری آن ۱۰ درصد از تولیدات ناخالص داخلی 

و حدود ۲ میلیون شغل را در بر گرفته است.

چالشهای تغییر صندوق احیا به صندوق توسعه گردشگری در بودجه ۱۴۰۲

مدیرکل میراث فرهنگی اصفهان:


